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گـــزارش

گفـــت و گـــو
 صلاح الدین هرسنی در گفت وگو 

با »آرمان ملی«: 

 تداوم بحران اوکراین 
به نفع ایران نیست

  پوتین می خواهد به صورت نمادین 
اعلام پیروزی کند

ملــی-  آرمان 
علیرضا پورحسین: 
روز نهم ماه مه سالروز 
بر  روسیه  پیروزی 
آلمان نازی در پایان 
جنگ جهانی دوم یعنی سال 1945 
است. در این روز به مناسبت پیروزی 
روسیه بر آلمان نازی، در میدان سرخ 
و  برگزار می شود  نظامی  رژه  مسکو 
رهبران و مقامات تراز اول روسیه و در 
شرایط حاضر ولادیمیر پوتین به طور 
سنتی بر روی مقبره ولادیمیر لنین رهبر 
انقلاب بلشویک روسیه در میدان سرخ 
می ایستند تا مراسم را تماشا کنند. به 
نظر می رسد که نهم ما مه امسال متفاوت 
با نهم ماه مه سال های دیگر باشد، چرا که 
جنگ روسیه علیه اوکراین به نودمین روز 
خود نزدیک می شود و این گمانه قوت 
گرفته است که شاید ولادیمیر پوتین 
بخواهد این روز را به عنوان پیروزی بر 
اوکراین انتخاب و اعلام کند. اینکه چنین 
تصمیم تا چه میزان جدی است و اینکه 
آیا ولادیمیر پوتین این روز را به عنوان روز 
پیروزی و پایان جنگ در اوکراین اعلام 
می کند یا نه مساله ای است که در این 
روزها سوالات زیادی ایجاد کرده است. در 
راستای بررسی این مساله، »آرمان ملی« 
گفت وگویی با دکتر صلاح الدین هرسنی، 
تحلیلگر مسائل بین الملل انجام داده 

است که در ادامه می خوانید. 
 آیا پوتین بالاخره پیروزی در 
جنگ اوکراین را با تغییر سیاست در 

عرصه میدانی اعلام می کند؟
با توجه به تمایل زایدالوصفی که در 
کنش ها و الگوهای رفتاری پوتین در 
روزهای اخیر به ویژه در گفت وگو با وزیر 
دفاع خود یعنی سرگئی شویگو برای 
مطلع شدن از گزارش ها و واقعیت های 
میدانی در صحنه جنگ و همچنین با 
الکساندر  به  که  ماموریتی  به  توجه 
دورنیکوف طراح و مبدع جنگ های 
نامتقارن در جنگ چچن و جنگ سوریه، 
برای یکسره کردن غائله اوکراین داده 
بود، به نظر می رسد که ولادیمیر پوتین 
بی میل نیست که هر چند به صورت 
نمادین بزودی پیروزی روسیه در جنگ 
اوکراین را اعلام کند و آن را در کرملین 
جشن بگیرد اما واقعیت آن است که اعلام 
پیروزی و گرفتن جشن آن در کرملین با 
واقعیات منطبق نیست و پیروزی واقعی 

خیلی دور است. 
 به چه علت روسیه نمی تواند در 

عرصه میدانی پیروز واقعی باشد؟
پوتین روزی که جنگ علیه اوکراین را 
آغاز کرده بود، تصور می کرد که می تواند 
در مدت 3 تا 7 روز به غائله اوکراین و 
به عبارتی به ماجراجویی زلنسکی در 
پیوستن به ناتو و اتحادیه اروپا پایان دهد 
اما مقاومت ارتش اوکراین و مدیریت 
هوشمندانه زلنسکی در هدایت جنگ و 
حضور پر رنگش ها در اغلب پارلمان های 
مهم دنیا در روسیه ستیزی یا همان 
تعقیب راهبرد تحریم و انزوای روسیه در 
نظام جهانی نشان داد که یکسره کردن 
غائله اوکراین و نیل به پیروزی آن گونه 
که ولادیمیر پوتین و الیگارهای نزدیک 
به آن تصور می کردند، آسان نیست. 
در این ارتباط باید بگویم که راز توفیق 
ارتش اوکراین در قبال ارتش یکسر مسلح 
روسیه، در روحیه سازی ارتش اوکراین و 
انعکاس و نمایش هنرمندانه آن در قالب 
جنگ روایت ها بود. در واقع زلنسکی را 
باید مبدع چنین مکتب رفتار شناسانه ای 
دانست. چنین مکتب رفتار شناسانه ای 
سبب شد که همه مردم اوکراین از افراد 
عادی گرفته تا سلبریتی ها برای دفاع از 
وطن در کنار زلنسکی بمانند. از طرف 
دیگر صرف محاصره و موشکباران چند 
شهر  مانند ماریاپول، بوچا و برودنیکا و 
یا خارکیف و خرسون چگونه می تواند 
دلیلی بر پیروزی باشد؟ مگر ولادیمیر 
پوتین کل اوکراین را تصرف کرده است 
و یا دولت نزدیک به غرب را تغییر داده 
است که بخواهیم او را پیروز این جنگ 

بدانیم. 
 تداوم بحران میان روسیه و 
اوکراین چه اثراتی برای ایران خواهد 

داشت؟
قطعا تداوم بحران در اوکراین اثرات 
منفی بر برجام و سیاست خارجی ایران 
گرفتن  قرار  چه  اگر  داشت.  خواهد 
مذاکرات وین در بن بست تا میزان قابل 
آمریکا  کنگره  امتناع  نتیجه  توجهی 
بابت خروج نام سپاه پاسداران از لیست 
گروه های تروریستی و عدم اعتماد تهران 
به واشنگتن و معضل تضمین است. 
بنابراین با تداوم بحران اوکراین، ما شاهد 
افزایش گره های کور بر کلاف سر درگم 

برجام خواهیم بود. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: تصویری از آیت ا... هاشمی با این 
عبارت : »معنای واقعی کلمه ایثار همین است که آدم چیزی را که 
خودش نیاز دارد، به دیگران بدهد و دیگران را بر خود مقدم بداند« در 
بنیاد بیماری های خاص نصب شده بود. بنیادی که 26 سال از تاسیس آن 
می گذرد. دیروز هم وقتی از فاطمه هاشمی دبیرکل بنیاد بیماری های 
خاص درباره تاثیر نام آیت ا... هاشمی بر اعتبار و اعتماد جامعه به این بنیاد 
سوال شد، چنین توضیح داد: »نام خانواده هاشمی، به بنیاد اعتبار بخشید 
و بر اعتماد جامعه افزود. میزان این تاثیر بسیار زیاد بوده و هست.« فاطمه 
هاشمی افزود: به واسطه اعتمادی که مردم به ما دارند، وضعیت خوبی 
داشته و داریم. نام خانواده هاشمی سبب اعتماد و کمک مردم شده است 
اما از سوی دیگر زمانی که از این عنوان در موضوعات سیاسی استفاده 
می شود، مشکلاتی فراهم می کند و موانع را افزایش می دهد. به عنوان 
نمونه اگر بیمارستان شرق تهران، خصوصی بود به راحتی مجوزهای 
لازم را کسب می کرد. بیمارستان های خصوصی که راه اندازی می شوند، 
شرایطی که برای ما لازم می دانند را رعایت نمی کنند و مجوز می گیرند. 
در چنین مقاطعی اخذ مجوز از سوی ما را با سختی همراه می کنند. اسم 
هاشمی اعتبار خوبی برای ما بود اما در موضوعات سیاسی مشکلاتی 

می آفرید. 
 نشست خبری دختر آیت ا... هاشمی 

فاطمه هاشمی در نشست خبری که به مناسبت بیست و ششمین 
سالروز تاسیس بنیاد امور بیماری های خاص برگزار شد، درباره بیمارستان 
شرق تهران که از سوی بنیاد بیماری های خاص در حال احداث است، 
گفت: در سال 13۸6 بود که کلینیک شرق را راه اندازی کردیم که شامل 
بخش های تالاسمی، دیالیز، دیابت، خدمات فیزیوتراپی بیماران ام اس، 
کلینیک های تخصصی، آزمایشگاه و داروخانه بود، اما از این نظر که مردم 
عادی هم به این کلینیک مراجعه می کردند، در ایام کرونا سعی کردیم که 
خدمات عمومی مان را کاهش دهیم. بر این اساس کلینیک تخصصی مان 
را تعطیل کردیم و فقط برای بیماران خاص ارائه خدمت می کردیم. 
حال با فروکش کردن کرونا تا موقعی که مجددا مجوزها را بگیریم زمان 
می برد و دنبال راه اندازی مجدد بخش ها هستیم. بوروکراسی دانشگاه 
شهید بهشتی سبب اتلاف وقت هم می شود. وی افزود: در کنار آن هم 
یک بیمارستان 64 تختی را با 17 هزار متر بنا و با امکانات خوب آماده 
کردیم، اما چند ماه است که دنبال مجوز هستیم. متاسفانه مشکلاتی 
با دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی داریم به نحوی که هنوز اجازه 

راه اندازی بیمارستان را به ما ندادند. بوروکراسی عجیبی در کسب مجوز 
وجود دارد. دستگاه های تصویر برداری خاص داریم که دریافت مجوز آنها 
زمان بر است. امیدوار هستیم هرچه زودتر مجوز بیمارستان صادر شود. 
وی درباره وضعیت دارویی بیماران خاص در کشور، گفت: اولین مورد 
در زمینه بیماران  تالاسمی است که دچار مشکلات عدیده ای شده اند. 
طبق مصوبه ای که در سال 1376 تصویب شد، باید رایگان درمان شوند؛ 
چه داروی خارجی مصرف کنند چه داروی داخلی. متاسفانه چند سالی 
است که دارند بابت داروهای خارجی بیماران خاص و تالاسمی مبلغی 
را از آنها دریافت می کنند. چندین بار این مساله را پیگیری کردیم، اما 
به نتیجه خوبی نرسیده است. وی در پاسخ به سوالی درباره علت افزایش 
قیمت برخی داروهای درمان سرطان، ادامه داد: به طور کلی قیمت برخی 
داروها بالا رفته است؛ مانند برخی داروهای سرطانی. از آنجا که قیمت بالا 
رفته، فرانشیز شیمی درمانی در برخی داروها افزایش یافته است. نکته 
دیگر این است که گفته می شود در خدمات سرپایی سهم بیمه 7۰درصد 
و سهم بیمار 3۰درصد است. در حالی که بیمه ها 3۰درصد را پرداخت 
می کنند و بیمار 7۰درصد هزینه را می پردازد و این را در مراکزمان 
می بینیم. حال از بیماران خاصی که به مراکز ما مراجعه می کنند، این 

پول را دریافت نمی کنیم.
 بودجه بنیاد چه شد؟

هاشمی درباره وضعیت تخصیص بودجه به بنیاد بیماری های خاص 
نیز گفت: دولت بودجه های بنیاد را به موقع نمی دهد. به عنوان مثال 
بودجه بهمن و اسفند ماه سال گذشته ما را نپرداختند که با رایزنی بسیار، 
پرداخت کردند. امسال هم هیچ بودجه ای به ما پرداخت نکرده اند. در 
دولت روحانی مشکلی برای دریافت بودجه نداشتیم. هاشمی در پاسخ 
به سوالی درباره موضع بنیاد بیماری های خاص در قبال تغییر نظام 
ارزی دارو و تمهیدات لازم برای متضرر نشدن بیماران خاص، گفت: 
در کشورهای توسعه یافته، هزینه درمان این بیماران از سوی بیمه ها 
پرداخت می شود. حال چه دارو با ارز ترجیحی بیاید، چه با ارز آزاد وارد 
شود. در ایران هم باید به این سمت حرکت کنیم. اگر می خواهند ارز را 
آزاد کنند، نباید از جیب مردم باشد، بلکه دولت باید مابه التفاوت ارز را به 
بیمه ها تحویل دهد و بیمه برای بیمار استفاده کند. بحث قاچاق معکوس 
دارو در ایران، سال هاست که اتفاق می افتد. سال ها قبل در سازمان جهانی 
در جلسات تالاسمی اعلام می شد که داروی تالاسمی ایران 3 دلار در 
ایران خریداری می شود و به قیمت دو دلار در کشورهای همسایه فروخته 

می شود. تفاوت نرخ ارز منجر به این موضوع می شود، اما نظارت هم بسیار 
مهم است. بهترین شیوه عملکرد این است که بیماران  از سوی بیمه ها 
حمایت شوند، اما در این بین  نباید فاصله ای بین تامین داروی بیمار و 
حمایت بیمه ای اتفاق افتد. وی درباره بودجه بنیاد بیماری های خاص در 
سال جاری، گفت: بودجه ما برای امسال افزایشی نداشت و حدودا بالغ بر 

12۰ میلیارد تومان است که البته هنوز اختصاص نیافته است. 
 سال هاست با مافیای دارو مواجهیم 

هاشمی درباره بحث های مربوط به کمبود دارو و ارتباط آن با 
مافیای دارویی، گفت: سال هاست که این مشکل را در کشور داریم. 
باید خصوصی سازی مان از دولتی ها جدا شود. وقتی برخی مسئولان 
ما کارخانه داروسازی، واردات دارو و... دارند، مشکل در کشور ایجاد 
می شود. باید همه چیز آزاد باشد و بخش خصوصی اقدام کند و دولت هم 
نظارت کند. نمی شود که نیمی از کار دولتی باشد و نیمی خصوصی. زیرا 
بالاخره ناخودآگاه مشکلاتی ایجاد می کند. وزارت بهداشت باید در حوزه 
ورود دارو یک پروتکل درست داشته باشد. وی درباره نحوه ارائه خدمات 
بنیاد بیماری های خاص به مبتلایان سرطان نیز گفت: در زمینه پرداخت 
فرانشیز داروها، تصویربرداری و... به این بیماران کمک می کنیم، اما 
بیش ترین بودجه مان را برای ساخت مرکز سرطان بنیاد گذاشتیم که 
اولین مرکز جامع سرطان در کشور محسوب می شود. 95 درصد کار 
ساختمان پیشرفت داشته و 75 درصد در خرید تجهیزات پیشرفت 
داشتیم. 3۰۰۰ میلیارد ارزش ساخت و تجهیز این بیمارستان است. البته 
هزینه ها بسیار بالاست، اما امیدواریم به خوبی پیش رود. وی افزود: تعداد 
مبتلایان سرطان در کشور زیاد است و طبق اعلام وزارت بهداشت سالانه 
بیش از 11۰ هزار بیمار جدید داریم که مراقبت های مداوم نیاز دارند. ما 
در این بیمارستان 45 کلینیک تخصصی داریم تا تمام  خدمات مربوط 
به سرطان را ارائه دهیم. در این مرکز ارائه خدمت به بیماران سرطانی با 
تعرفه دولتی است و اگر وضعیت مالی خوبی نداشته باشند، فرانشیز از آنها 
نخواهیم گرفت. هاشمی با اشاره به آنچه که »حذف غربالگری اجباری 
و رایگان با تصویب طرح جدید جوانی جمعیت توسط مجلس« خواند، 
گفت: اگرچه افرادی که توانایی مالی دارند این غربالگری ها را انجام 
می دهند، اما طبقات پایین جامعه دچار مشکل می شوند. این موضوع 
زنگ خطر افزایش تولد بیماران تالاسمی است. ما اعلام کردیم که اگر 
کسی بخواهد و مورد تالاسمی باشد، ما همه هزینه های غربالگری ها را 

پرداخت می کنیم. 

آرمان ملی: یک وقفه کوتاه بین گفت وگوهای ایران و عربستان 
ظاهرا قفل مذاکرات را شکسته است و برای نخستین بار در یک سال 
گذشته، به صورت جدی از پیشرفت حرف زده می شود. فواد حسین 
وزیر خارجه عراق، کشوری که نقش میانجی را بین تهران و ریاض بازی 
می کند، درباره گفت وگوهایی که در 21 آوریل بین دو کشور برگزار شد، 
می گوید این دیدار امنیتی بود و با حضور مسئولان عالی رتبه برگزار شد 
و دو طرف بر سر یادداشت تفاهم 1۰ بندی توافق کردند. با همه اینها 
مشخص نیست که به طور رسمی چه اتفاقی در دور پنجم گفت وگوها رخ 
داده که ارزیابی همه طرف ها از آن مثبت بوده است. مصطفی الکاظمی 
نخست وزیر عراق نیز معتقد است که توافق نزدیک بوده و دو کشور با 
پرونده گفت وگو و الزامات شرایط کنونی منطقه با مسئولیت بالایی 
برخورد می کنند. ایران و عربستان روابط خود را از سال 2۰16 و پس 
از اعدام شیخ نمر در ریاض و حمله به سفارت عربستان در تهران، قطع 
کردند. این قطع ارتباط با افزایش حملات به ویژه از سوی سعودی ها 
همراه شد و تا زمانی که ترامپ سرجایش در کاخ سفید سفت نشسته 

بود، خبری از آشتی یا کاهش تنش ها به گوش نمی رسید. 
 از دور پنجم مذاکرات چه می دانیم؟ 

اولین بار در دی ماه سال گذشته بود که خبر پیشرفت هایی در 
روابط ایران و عربستان زده شد. در آن زمان مشخص شد که ریاض به 
سه دیپلمات ایرانی شاغل در سازمان همکاری های اسلامی ویزا داده 
است. چراغ بعدی را محمدبن سلمان روشن کرد که در اسفندماه در 
گفت وگویی با مجله آتلانتیک گفته بود ایران همسایه ماست و تا ابد 
باقی خواهد ماند و به همین دلیل باید مشکلات را حل کنیم و به دنبال 
راه هایی برای حسن همجواری بگردیم. اما اسفندماه خوبی برای ریاض 
و تهران نبود. ایران از اعدام ده هانفر در عربستان ناراضی بود و رفتارهای 
ایران در شمال عراق هم سعودی ها را محتاط کرده بود. به همین خاطر 
دور پنجم گفت وگوها موقتا متوقف شد و دوباره در اواخر فروردین دو 

طرف با میانجی گری مشترک عراق و عمان به میز مذاکره برگشتند. 
ریاست هیات ایرانی که راهی بغداد شده بود را سعید ایروانی معاون 
شورای عالی امنیت ملی و سفیر سابق ایران در عراق به عهده داشت و از 
طرف سعودی ها، خالد علی الحمیدان رئیس سازمان اطلاعات عربستان 
آمده بود. فواد حسین وزیرخارجه عراق در توصیف این گفت وگوها 
اعلام کرده دو کشور در این مذاکرات به موضوع تداوم آتش بس در یمن 
پرداخته و درباره برگزاری دور بعدی مذاکرات در سطح دیپلماتیک 
هم به توافق رسیده اند. مصطفی الکاظمی که خود شخصا در این 
مذاکرات کنار تیم ایرانی و سعودی نشسته بود، گفته به اعتقاد او تهران 
و ریاض به زودی روابط خود را از سر می گیرند. دور تازه گفت وگوها در 
شرایطی از سر گرفته شد که به نظر مساله آتش بس یمن از سوی ریاض 
اعلام شد. به نظر می رسد موضوع یمن، مسائل امنیتی منطقه و حج از 
مباحث آخرین گفت وگوها باشد. با آغاز دور تازه ای از ثبت نام حجاج 
و توافق های اولیه برای ورود دیپلمات ها به گفت وگوهای آتی می شود 
گفت که حرف های مقامات عراقی در مورد پیشرفت مذاکرات بی پایه 
نیست. برخی از رسانه ها مدعی شده اند که در هفته های پیش رو احتمالا 

دیپلمات های دو کشور رایزنی ها را آغاز خواهند کرد. 
 چرا دو طرف مایل به مذاکره هستند؟

یک سال و نیم پیش کمتر کسی می توانست پیش بینی کند که 
سیر وقایع سعودی ها را به مسیری می کشاند که پای میز مذاکره با 
مقامات امنیتی ایران بنشینند. اما تحولات در کاخ سفید باعث شد 
که ریاض سیاست خارجی تازه ای را برای خود پایه ریزی کند. یکی از 
مسائلی که سعودی ها در خاورمیانه با آن روبه رو بوده اند موضوع ایران 
است. دو کشور شش سال گذشته را در قطع کامل روابط گذرانده اند و 
تا همین یک سال قبل، وقتی هنوز مشخص نشده بود که سکان کاخ 
سفید قرار است به دست چه کسی بیفتد، تصمیمی برای از سرگیری 
روابط نداشتند. ایران البته در سه سال اخیر اعلام کرده بود که آماده 

همکاری با کشورهای منطقه برای تامین صلح در داخل خاورمیانه 
است. با این حال این پیشنهاد به هیچ وجه از سوی طرف عربستانی 
جدی تلقی نشده بود. با آمدن دموکرات ها بر سر کار در ایالات متحده، 
کام سعودی ها هم تلخ شد و آنها مهم ترین حامی خود را در واشنگتن 
از دست دادند. تئوریسین ها اعلام کرده اند که سیاست خارجی امریکا 
احتمالا از این پس بر روی مهار چین متمرکز خواهد بود و دستکم در 
سال های کاری بایدن، عربستان نمی تواند روی همکاری تنگاتنگ و 
پشتیبانی بی حساب و کتاب واشنگتن حساب باز کند. این موضع باعث 
شد تا ریاض به فکر ترمیم روابطی بیفتد که در سال های دولت ترامپ 
آنها را تخریب کرده بود. از سوی دیگر جنگ یمن تبدیل به باتلاقی 
برای سعودی ها شده و آنها به خوبی می دانند که پایان این جنگ بدون 
حمایت ایران غیر ممکن است. از آنجا که این جنگ خسارت مالی و 
روانی زیادی به سعودی ها زده، آنها ترجیح می دهند تا هرچه زودتر 
این ماجرا را پایان دهند. ایران هم در وضعیت تحریم نیاز به آشتی های 
منطقه ای دارد و بدون برقراری رابطه نرمال با عربستان، برقراری روابط 
با دیگر کشورهای حوزه خلیج فارس که متحدان ریاض هستند ممکن 
نیست. از آنجا که تهران سیاست خارجی خود را در دولت سیزدهم 
برمبنای گسترش روابط با کشورهای اطراف قرار داده، مهم ترین گام 
و یکی از اولویت ها می تواند بازگرداندن روابط دیپلماتیک دو کشور 
به حالت پیشین باشد. اما موانعی هم بر سر راه است. سعودی ها در 
شش سال گذشته هزینه زیادی را صرف دشمنی با ایران کرده اند و 
این موضوع باعث گسترش بی اعتمادی شده است. از سوی دیگر هنوز 
چراغ سبزی برای پذیرش حوثی ها به عنوان نیرویی موثر بر سرنوشت 
یمن از خود نشان نداده اند و کماکان فعالیت های منطقه ای ایران را 
برای خود مضر می دانند. رفع همه این موارد کار آسانی نیست و احتمالا 
با حضور دیپلمات ها مسائل زیادی برای گفت وگو پیش خواهد آمد. 
به هر حال در خاورمیانه ای که با کاهش حضور آمریکایی ها مواجه شده، 
اغلب کشورها به فکر تجدید روابط با همسایگان خود و رفع کدورت ها 
افتاده اند. دور پنحم گفت وگوهای تهران و ریاض در حالی برگزار شد 
که سفر اردوغان رئیس جمهور ترکیه و شهباز شریف نخست وزیر جدید 
پاکستان تحولات جدید را در منطقه رقم زد و باید دید در دور ششم 
گفت وگوها آیا تهران و ریاض به پیشرفت قابل توجهی دست خواهند 

یافت یا خیر. 

باز هم حاشیه آفرینی احمدی نژاد و این بار در بوشهر او به برخی 
هیاهوها برای زیر سوال بردن نام خلیج فارس اشاره کرد و افزود: 
نام گذاری های تاریخی منبعث از اصول منطقی است. اولین و مهم ترین 
عنصر موثر در نام گذاری ها، فرهنگ و شخصیت غالب بوده است و بر 
این اساس باید گفت که قدمت ایران به یک تاریخ چندهزار ساله باز 
می گردد و در طول تاریخ نیز جز تمدن و فرهنگ ایران و پارس، چیز 
دیگری وجود نداشته است. احمدی نژاد از »اقتدار«، به عنوان یک عامل 
تعیین کننده و اثرگذار دیگر در نام گذاری خلیج فارس یاد کرد و با بیان 
تلاش های خود در تحکیم دوستی و صمیمیت میان کشورهای منطقه 
در دولت های نهم و دهم گفت: یکی از امرای خلیج فارس در ملاقات با 
بنده، تصریح کرد که او و همه اینها )اشاره به اطرافیانش( در کتاب های 
درسی خود خلیج فارس را خوانده اند. من به او پاسخ دادم که ما با هم 

دوست و برادریم و خلیج فارس هم خلیج دوستی و برادری است. 

 

 خلیج فارس، 
 خلیج دوستی 

و برادری

 تورم 40 درصد 
 زیبنده مردم ایران 

نیست 

  

دولت بدون کار کارشناسی 
 ارز ترجیحی 
را حذف نکرد

گرانی های اخیر بر مردم بیش از پیش فشار آورده است؛ 
خاصه گرانی نان که قوت غالب عموم مردم است. تحلیلگر 
سیاسی اصولگرا، درباره این موضوع گفت: »دولت سعی می کند 
روش هایی جبرانی برای گرانی های اخیر در نظر بگیرد اما باید 
در نظر داشت که همه علت گرانی های اخیر به دلیل حذف ارز 
ترجیحی نیست. یک عده هستند که منافعشان در فساد است و 
طبیعی است وقتی ارز ترجیحی حذف شده، منافع آنها به خطر 
افتاده و دست به اقداماتی برای آشفتگی اقتصادی می زنند و 
عکس العمل نشان می دهند. حسین انواری دولت بدون کار 
کارشناسی که ارز ترجیحی را حذف نکرد و مطمئنا تدابیر لازم 
برای گران نشدن اقلام اساسی را در نظر داشته است اما یک 
بخش از ماجرا به سودجویانی برمی گردد که شرایط تازه را 

برنمی تابند و اخلال در کار اقتصاد ایجاد می کنند.«

مشکلات معیشتی موضوعی قابل کتمان نیست و نباید مقصر 
را تنها دولت دانست. روز گذشته فعال سیاسی اصلاح طلب گفت : 
دیدیم که در پایان دولت اول آقای روحانی تورم یک رقمی یعنی به 
9درصد رسید. این مورد گواه روشنی است از این موضوع که در ایران 
سیاست خارجی بر سیاست داخلی و اقتصاد تأثیرگذار است اسماعیل 
گرامی مقدم تصریح کرد: این شرایط متعاقب حذف ارز ترجیحی به 
وجود آمد؛ موضوعی که در جریان بررسی لایحه بودجه سال جاری 
در اواخر سال گذشته بسیاری از کارشناسان هشدار آن را داده بودند. 
وی گفت: »من فارغ از آنکه مردم نسبت به گرانی ها عکس العملی 
نشان می دهند یا نه، می گویم که آیا اصلا مردم ایران شایسته این همه 
گرانی هستند؟ مردمی که در هر زمانی پشتیبان کشورشان بوده اند؛ به 
خصوص در دوره هشت سال دفاع مقدس که از همه چیزشان گذشتند. 

واقعا زیبنده نیست که تورم بالای 4۰درصد حق این مردم باشد. 

روایت دختر آیت ا... هاشمی از عملکرد بنیاد بیماری های خاص

 حساسیت به اسم هاشمی 
در صدور مجوز!

امسال هیچ بودجه ای به این بنیاد پرداخت نکرده اند

خاورمیانه در فضای تعامل و تحرکات دیپلماتیک؛ 

تهران و ریاض در انتظار تحولی تازه

ثمره اصلاح ارز 4200 از سوی دولت چه خواهد بود؟
 دولت سیزدهم در صدد 
جراحی بزرگ اقتصادی

آرمان ملی: تأمین کالاهای اساسی مردم و تثبیت 
قیمت آن ها در نوسان نرخ ارز، سبب شد دولت دوازدهم، 2۰ 
فروردین سال 97، نرخ ارز تخصیص یافته به واردات کالاها را 
42۰۰ تومان اعلام کند. مهم ترین هدف از این اقدام تثبیت 
قیمت کالاهای اساسی بود اما آنچه در عمل اتفاق افتاد با هدف 
تعیین شده فرسنگ ها فاصله داشت و امروز پس از 4 سال از 
تصویب این قانون، دهک های پایین جامعه نه تنها از مزایای آن 
بهره مند نیستند بلکه به دلیل رانت ایجاد شده از تخصیص این 
ارز، بیش ترین بهره به دهک های بالا و به نفع سرمایه داران بوده 
است. تبعات منفی و دامنه خسارات گسترده این نوع تخصیص 
یارانه، شک و شبهه ای در اشتباه بودن آن برای وزرای دولت، 
نمایندگان مجلس، تحلیلگران اقتصادی و حتی سیاسی 
منصف باقی نگذاشته است. گرچه درباره بیراهه بودن این 
مسیر تخصیص ارز 42۰۰ تومانی، بارها هشدارها داده شده 
بود اما غفلت و انفعال پیشین سبب شد که دولت سیزدهم در 
یکی از دشوارترین برهه های کشور، تصمیم به اصلاح این ریل 

اشتباه بگیرد تا قطار اقتصاد از سقوط به دره نجات یابد. 
 دولت مکلف به اجرای مصوبه مجلس 

نیمه اسفند سال گذشته و در جریان بررسی لایحه بودجه 
در مجلس، 194 نماینده، با یکی از مهم ترین تصمیمات 
اقتصادی کشور موافقت کردند، دولت موظف شد ارز ترجیحی 
را از نظام یارانه ای کشور اصلاح کرده و جایگزین های مطمئن 
را برای آن فراهم کند. براساس مصوبه مجلس، به دولت اجازه 
داده می شود در سال 14۰1 تا معادل سقف ردیف )1۸( 
جدول مصارف تبصره )14( این قانون را از طریق تأمین منابع 
مابه التفاوت ارز ترجیحی برای واردات کالاهای اساسی، دارو، 
تجهیزات مصرفی پزشکی اختصاص دهد، چنانچه دولت قصد 
دارد کالایی را از سبد ارز ترجیحی اصلاح نماید، باید قبلا 
ترتیبات قانونی جبران زیان رفاه مصرف کننده برای کالاهای 
اساسی را از طریق کالا برگ الکترونیکی و در امور پزشکی از 
طریق بیمه ها یا از طرق جایگزین مطمئن به انجام رسانده 
باشد، به طوری که افراد بتوانند این کالاها و خدمات را به 
نرخ پایان شهریور 14۰۰ و در سقف سهمیه تعیین شده تهیه 
کنند. اصلاح ارز 42۰۰ تومانی بر اساس لایحه بودجه 14۰۰ 
باید در همان سال صورت می گرفت اما با توجه به شرایط کشور 
و کمبود منابع مالی و کالایی، با استیذان و تأیید رهبر معظم 
انقلاب این مهم تا پایان فروردین و ماه رمضان سال جاری به 

تعویق افتاد. 
 واقعیات تخصیص ارز 4200 تومانی

74/3 میلیارد دلار، رقمی است که دولت های دوازدهم و 
سیزدهم در چهارسال گذشته برای تأمین ارز 42۰۰ تومانی 
اختصاص داده اند که با کمی محاسبه می توان دریافت که اگر 
دولت این منابع ارزی را به قیمت آزاد در بازار می فروخت، 
مبلغی حدود 1213 هزار میلیارد تومان به دست می آورد و اگر 
این مابه التفاوت را به صورت نقدی به حداقل6۰ میلیون دهک 
کم درآمد و متوسط جامعه پرداخت می کرد، در مدت 4 سال 
مجموعاً به هر یک از این افراد بیش از 2۰ میلیون تومان یارانه 
رسیده بود، یعنی مبلغی حدود 42۰ هزار تومان یارانه نقدی، 
یعنی یک خانوار 4 نفره حداقل ماهانه یک میلیون و 6۰۰ هزار 
تومان یارانه در 4 سال اخیر علاوه بر یارانه 45 هزار تومانی و 
یارانه معیشتی )بنزین( دریافت می کرد. با این رقم افزایشی 
یارانه در 4 سال گذشته، امکان رفع فقر مطلق در کشور وجود 
داشت اما برخی انفعال ها آن را از بین برد. این روزها دولت باید 
بر اساس واقعیت تصمیم گیرد. واقعیت امروز کشور گرچه 
تلخ اما قابل تأمل است. در چنین شرایطی اگر دولت بخواهد 
همچون قبل با خرید ارز از بازار آزاد، کسری ارز 42۰۰ تومانی 
را تأمین کند، به 2 دلیل افزایش شدید تورم را در پی خواهد 
داشت: الف( افزایش تقاضا در بازار فیزیکی ارز، ب( چاپ پول 
بدون پشتوانه برای خرید ارز از بازار آزاد که آثار تورمی این دو 

قطعا از اصلاح ارز 42۰۰ تومانی بیشتر خواهد بود. 
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دولت با اصلاح نحوه تخصیص ارز 42۰۰ تومانی، ابتدا 
مصوبه مجلس را اجرا خواهد کرد و در اثر تغییر الگوی حمایتی 
دولت شوک قیمتی موقت، ناگزیر است، با این حال نیمه 
پرلیوان منابعی است که اجرای این سیاست، در اختیار دولت 
قرار می دهد تا فرصت اجرای برنامه های حمایت از مصرف 
کنندگان و اقشار آسیب پذیر را فراهم کرده و زمینه از بین 
بردن فقر مطلق را فراهم آورد. برآورد و پیشنهاد کارشناسان 
تاکنون حکایت از آن دارد که دولت مصمم است، پس از اصلاح 
ارز ترجیحی، همه یارانه ها را تجمیع کرده و احتمالا به هر 
نفر از اقشار ضعیف 4۰۰ هزار تومان و اقشار متوسط 25۰ 
هزار تومان یارانه پرداخت کند. موضوعی که از سخنان شب 
گذشته »محسن رضایی« معاون اقتصادی رئیس جمهور هم 
می توان دریافت. رضایی گفته است: »به منظور اجرای توزیع 
عادلانه یارانه ارز 42۰۰ تومانی، پیشنهاد شد ماهیانه 4۰۰ 
هزار تومان به حساب هر نفر از سه دهک اول و 3۰۰ هزار 
تومان به حساب پنج دهک بعدی واریز شود.« با اصلاح روند 
کنونی دست دولت در بازار بازتر خواهد شد؛ دلارهای حاصل 
از درآمدهای نفتی در بازار ارز به فروش می رسد و با عرضه این 
حجم ارز به بازار، قیمت آن تعدیل شده و فشار تقاضا موجب 
افزایش نجومی قیمت ارز نخواهد شد. منابع ریالی کافی برای 
حمایت از اقشار متوسط و کم درآمد در اختیار دولت قرار 
می گیرد تا برخلاف عملکرد دولت قبل، نه به بازار ارز فشار 
آمده و نه چاپ پول تورم زا باشد. بدین ترتیب اقشار متوسط 
وکم درآمد در برابر تبعات گرانی های حاصل از توقف عرضه 
ارز 42۰۰ تومانی در خرید محصولاتی چون مرغ، تخم مرغ، 
لبنیات و... مورد حمایت قرار خواهند گرفت. حوزه درمان و 
دارو و نیز آرد و نان هم از مهم ترین بخش هایی است که برای 
مردم دغدغه آفرین بوده است؛ گرچه »محمد مخبر« معاون 
اول رئیس جمهور تصریح کرده است که افزایش قیمتی در این 
حوزه وجود نخواهد داشت اما دولت برای آرامش روانی مردم 
درصد گسترش پوشش بیمه ای و مقابله با گرانی داروهای 
تجویزی است. در حوزه دیگری که این روزها نگرانی هایی را 
برای مردم ایجاد کرده هم چنین تأکید و تصریحی از سوی 
معاون اول دولت وجود دارد و دولت تصمیم دارد آرد را به 
قیمت آزاد به نانوایی ها فروخته و با طراحی یک سامانه کارتی 
توسط بانک مرکزی، مردمی که یارانه دریافت می کنند، به 
همان قیمت فعلی نان را خریداری کنند تا در عمل نان برای 
مردم، گران تمام نشود. تمام تلاش دولت در این زمینه، صرف 
ریشه کنی فقر مطلق هم است و در صورت اجرا موارد دقیق 
طرح اصلاح تخصیص ارز ترجیحی می توان بیش از همیشه به 

این موضوع امیدوار بود. 


